

[Text]

CGA Canada produces an excellent professional accounting education program, which meets the requirements of both lecture and distance education delivery methods and fully integrates computer skills into the curriculum. It is highly respected not only in Canada, but also overseas. CGA Canada's education program is offered throughout Canada, the Caribbean, Bermuda, Makale, and Hong Kong.

We proudly accept the international recognition of excellence of our education program. CGA Canada, through its ten provincial and two territorial affiliate associations, ensures professional currency of members through such controls as a code of ethics, audit guidelines, practice reviews, mandatory professional development, mandatory professional liability insurance. Through these rigorous professional standards we protect the interests of the business community and the Canadian public who employ the services of CGAs.

In focusing on accounting and auditing standards setting, we are addressing a vital issue for the accounting profession and Canadian society. We are not concerned here with a minor issue, nor is this a minor squabble between different accounting designations. Accounting and auditing standards affect all aspects of life. Every form of private and public activity that requires financial assessment and/or reporting is affected by the accounting standards set. Nothing escapes us—not government, not big business, not small business, not banks, not financial institutions, and not the general public.

• 1615

The determination of which standards to set and which to reject is not always a technical, professional exercise. To obtain proper standards, it often is necessary to select from technically equal, sound, standard proposals. Equally often, these choices need to be driven by wider social or socio-economic concerns. It is therefore the long-standing position of CGA Canada that accounting and auditing standards-setting should not be left to the accounting profession alone. Standards should be set by an independent body with the full input of the accounting profession, regulators, the business community, and other users of financial information.

In other countries around the world, this is exactly how it is done. For example, in the United States standards are set by the Financial Accounting Standards Board. In Britain, a new financial reporting standards council is in charge, with representation from the accounting profession, government, and financial institutions. For the emerging European Community, new trans-European financial reporting standards are set by directives of the governing body of the European council.

[Translation]

CGA Canada offre un excellent programme de formation comptable professionnelle sous forme de cours magistraux et d'enseignement à distance qui font également intervenir l'acquisition de techniques sur ordinateur. Son programme est très bien vu non seulement au Canada mais aussi à l'étranger. En effet, notre programme est offert au pays ainsi que dans les Antilles, aux Bermudes, à Macao et à Hong Kong.

Nous sommes très fiers de la réputation d'excellence de notre programme. Par l'intermédiaire des associations qui lui sont affiliées dans les territoires et les provinces, CGA Canada veille à ce que ses membres soient toujours au fait de l'actualité grâce à son code de conduite, ses notes d'orientation sur l'identification, ses inspections professionnelles, son cours de perfectionnement obligatoire et son assurance-responsabilité professionnelle obligatoire. Grâce à ces normes professionnelles rigoureuses, nous protégeons les intérêts de ceux qui dans le monde des affaires et dans le grand public ont recours aux services des comptables généraux agréés.

L'accent que nous mettons sur la normalisation en matière de comptabilité et de vérification financière, nous permet d'aborder une question essentielle pour la profession comptable et la société canadienne. Il s'agit ici bien plus que d'une simple querelle sur une question de détail entre deux ordres professionnels. Les normes de comptabilité et de vérification financière touchent en effet tous les aspects de la vie. Les normes comptables ont une influence sur toutes les formes d'activités privées et publiques nécessitant une évaluation financière ou l'établissement d'états financiers. Rien ne nous échappe, ni le gouvernement, ni les grandes entreprises, ni les petites, ni les banques, ni les institutions financières, ni le grand public.

Le choix des normes n'est pas toujours un exercice technique relevant des professionnels. Pour obtenir des normes appropriées, il est souvent nécessaire de faire un choix entre diverses propositions aussi conformes les unes que les autres aux règles de l'art. Et très souvent, ces choix doivent être guidés par des préoccupations sociales ou socio-économiques plus générales. CGA Canada soutient donc depuis longtemps que l'établissement de normes de comptabilité et de vérification ne devrait pas être laissé à la seule profession comptable. Les normes devraient être établies par un organisme indépendant dont feraient partie des comptables, des représentants des organismes de réglementation, des hommes d'affaires et divers autres utilisateurs de l'information financière.

C'est exactement ce qui se fait dans d'autres pays. Par exemple, aux États-Unis, c'est le Financial Accounting Standards Board qui établit les normes. En Grande-Bretagne, un nouveau conseil des normes d'information financière, composé de représentants de la profession comptable, du gouvernement et des institutions financières, est chargé de cette tâche. Et pour la nouvelle Communauté européenne, c'est le conseil d'administration du Conseil de l'Europe qui fixe les directives relatives à l'établissement des normes sur l'information financière.